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Víg Dávid

MISSZIó A FÖLD KÖRÜL

Beszélgetés Novák István plébános, rektorhelyettessel

Világméretű felmérést indított az ENSZ. A felmérésben egy kérdés szerepelt: „Kérem, 
mondja meg őszinte véleményét arra nézve, hogyan lehetne megoldani az élelmiszerhiányt 
a világ többi részén?”
A felmérés nagy kudarccal végződött:
- Afrikában nem tudták, mit jelent az „élelmiszer”. 
- Kelet-Európában nem tudták, mit jelent az „őszintén”. 
- Nyugat-Európában nem tudták, mit jelent a „hiány”. 
- Kínában nem tudták, mit jelent a „vélemény”. 
- A Közel-Keleten nem tudták, mit jelent a „megoldás”. 
- Dél-Amerikában nem tudták, mit jelent a „kérem”. 
- Az USA-ban pedig nem tudták, mit jelent a „világ többi része”.
 
Ezt a tanulsággal szolgáló vicces történetet Novák István, az idén 550 éves Barátok temploma 
plébánosa mondta el egyfajta példázatképpen egyik prédikációja elején a 2022-es jubileumi 
évben, aki a tavalyi évtől az egri Eszterházy Károly Katolikus Egyetem általános rektorhe-
lyettese is. Novák atya több éve viszi külföldi nyári kirándulásokra a plébánia ministránsait. 
Ez az interjú is egy ilyen úton készült el az 1114 m magasan fekvő szlovén szállásunkon.

– Számodra mit jelent az utazás?

– Amikor valaki a papi hivatást választja, akkor gondolnia kell arra is, hogy senki sem 
lehet próféta a saját hazájában, hogy valószínűleg nem a szülőföldjén, szülővárosában lesz 
pap (bár erre is van sokszor jó példa). Akit pappá szentelnek az adott egyházmegyében 
valamelyik településre fog kerülni, és hogy hova, mennyi ideig – főleg az első időszakban, 
amikor káplán – akkor azt még nem lehet tudni. Az, hogy én Mezőkövesdre kerültem, az 
nagyon sok részben az isteni gondviselésnek volt köszönhető, ami utána magával hozta azt 
is, hogy azon kevés pap közé tartozom, aki ott nyolc éven keresztül káplán lehetett. Sá-
rospatakon születtem, Egerben tanultam hat éven keresztül, ezt követően 1999-től 2007-ig 
Mezőkövesden töltöttem nyolc esztendőt. Nyilván volt benne egy kis szomorúság, amikor 
el kellett jönnöm Mezőkövesdről, mint ahogy minden utazás egyébként részben szomorú-
ság, mert az utazásban két dolog jó: elmenni, majd utána hazajönni. Ezért nehéz sokszor 
megérteni azokat, akik disszidálnak, vagy huzamosabb ideig külföldre mennek. Biztos, 
hogy hiányzik nekik a haza. Amikor Mezőkövesdről áthelyeztek Jászberénybe, akkor az 
igazából nem volt nagyon fájdalmas dolog. Ugyanis a Mezőkövesden töltött nyolc évet 
eleve Isten ajándékának tekintettem, ahogyan azt is, hogy mind a mai napig viszont Jász-
berényben vagyok. Még annak ellenére is így érzem, hogy második éve Egerhez köt egy 
másik munkám. 
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Tudok viszont olyan papokról beszélni, akik a káplán éveik alatt szinte minden esz-
tendőben máshol voltak. Egyik évben itt, másik évben ott, ezért sokszor mondták, hogy 
fölösleges kicsomagolniuk, mert jövőre úgyis mennek tovább.

– Melyik volt az első külföldi ország, ahol jártál?

– Amikor az 1980-as években elkezdtem 9-10 évesként útleírásokat olvasni, akkor még 
eszembe sem jutott, hogy külföldre menjek. Eleve kommunizmus volt, nem lehetett útle-
velet kapni, vagy csak bonyolultan. Végül is ‘87 körül kaptam útlevelet, akkor még volt 
piros és kék színű okmány. Ha jól emlékszem, akkor a piros útlevél volt az, amelyik a világ 
szocialista országaiba szólt, oda korlátlanul lehetett utazni. így mi más lehetett az első úti 
célom, mint Csehszlovákia 1987-ben. Tehát 16 évesen utaztam először külföldre. Most 
pedig, amikor akár benneteket is hozlak, akkor az ember arra gondol – és abszolút nem 
irigykedve –, hogy milyen jó a mai fiataloknak. Tizennégy éves korára nagyon sok fiatal 
már bejárja a tengerpartokat és sok országba eljut. Az első szlovákiai, illetve csehszlováki-
ai utazásom rövid története: Sárospatakról akkoriban indult egy vonat, ami Sátoraljaújhelyt 
is érintette, ahol fel lehetett szállni a Slovenské Nové Mesto-ra, a Kassára tartó vonatra. Ez 
volt az első utazásom. Utána viszont nagyon gyorsan beindult a „verkli”. Megfordultam 
Lengyelországban, Görögországban, majd véget ért a kommunizmus. Az első távolabbi 
utam, ahová már repülővel mentem – ez egy IBUSZ-utazás volt – Egyiptomba vezetett. Ér-
demesnek tartom itt megemlíteni, hogy ez több szempontból is szokatlan, de nagy élmény 
volt számomra. Elsődlegesen azért, mert ott nem volt pénzem, lehetőségem egyágyas szo-
bát fizetni, tehát egy ismeretlennel kényszerültem egy szobában lakni. ő egy bujáki házior-
vos volt, aki a mai napig is nagyon jó barátom. Tehát vele egy helyiségben töltöttem azt a 

Ruandai iskolások között 2017-ben
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8-9 éjszakát, napközben pedig Kairó, Luxor, Asszuán Abu Szimbel látványosságai kápráz-
tattak el bennünket. Nagyon jó utazás volt. A ‚91-ben kötött barátság 30 éve, gyakorlatilag 
mind a mai napig megmaradt. Nemrég egyébként ismét szerveztünk egy közös utazást, 
amikor elmentünk a Transzszibériai expresszel Moszkvából egészen Ulánbátorig. Az első 
nagyon messzi utam – valójában ettől távolabbra már nagyon kevés úti cél vezet – 1999-
ben, rögtön a papszentelés után Ausztrália volt. (A papnevelő intézetben töltött évek alatt 
inkább csak nyáron lehetett utazni.) A diákévek alatt majdnem minden nyári szünetben 
Németországba mentem, ott dolgoztam. Hétvégeken vagy a munka után megnéztem a né-
met városok nagy részét, ami abban a régióban München és Stuttgart volt, de több metro-
poliszba is eljutottam. Ausztráliába egyik pap barátommal mentem, akit előttem egy évvel 
korábban szenteltek, mint engem Ez is Isten gondviselésének köszönhető. Az egyik nyári 
gyakorlatot Putnokon, Cseh István plébános úrnál töltöttük. Az ő unokaöccse utazgatott 
Ausztráliába, és visszatértekor mindig kérlelte a nagybátyját, hogy egyszer menjen vele, 
de a plébános úr nemet mondott. Meghallottuk ezt a kispap társammal, és megkérdeztük, 
hogy mi elmehetünk-e az atya helyett. Nagy örömünkre igenlő választ kaptunk. Összes-
póroltuk a pénzt a repülőjegyre, és Thaiföldön keresztül (visszafelé pedig Szingapúron át) 
eljutottunk Ausztráliába. Voltunk Sydneyben, Adelaide-ben. A számos élmény közül talán 
kettőt érdemes kiemelni. Az egyik az, hogy nagyon nagy öröm volt, amikor hosszú idő után 
magyarul misézhettünk, illetve misét hallgathattak az adelaide-i magyarok. Nagyon sokfe-
lé elvittek, és nagyon sok mindenben segítettek. Volt egy rendkívül pozitív élményünk is. 
Egy kilencven egynéhány éves néni, aki már nagyon beteg volt, magyarul szeretett volna 
meggyónni, de már évek óta nem volt magyar pap a városban. Azt mondhatom, hogy az 
első vagy második gyóntatásom Ausztráliában történt, ez is igazán nagy hatást gyakorolt 
rám. Aztán volt kellemetlen dolog is. Megtapasztaltuk a magyar és magyar közötti széthú-
zást, a pártoskodást. Ausztrália egyik nagy városában két magyar közösség állt egymással 
szemben nézetbeli különbségek miatt. Közölték velünk, hogy ha hozzájuk megyünk, akkor 
a másikhoz nem mehetünk, mert akkor ők bennünket nem fogadnak szívesen. így tehát 
az „A” közösségbe elmentünk, de a „B-be” már nem. Ez nagyon régóta és mind a mai 
napig tartó jelenség, pedig igen távol, 20 ezer kilométerre élnek Magyarországtól. Szomo-
rú, hogy messze az óhazától és ilyen széthúzóak, egymással nem kommunikálnak az egy 
nyelvet beszélő emberek.

– Ha jól tudom, kaptál ott egy ajánlatot, pontosan mi volt az?

– Adelaide-ben a hívő közösség mondta, hogy ők azonnal szólnak a helyi bíborosnak, 
hogy ha szeretnék ott maradni, akkor annak nincs akadálya. Máris lehetséges, haza sem 
kell repülni, és nagyon jó plébános életem lesz. Rövid gondolkodás után több ok miatt is 
visszautasítottam az ajánlatot. Elmondtam, hogy én magyarul beszélek, de angolul kevés-
bé. Biztattak, hogy az angolt majd megtanulom, nekik magyar pap kell, mert nagy a ma-
gyar közösség. Ilyen személy akkor nem volt náluk, egy horvát nemzetiségű atya misézett 
angolul, de az mégsem magyar. Elgondolkodtam azon, hogy ha ezt az ajánlatot kezdő pap-
ként kaptam volna Ausztriában vagy Németországban, akkor elfogadom. Egyrészt azért, 
mert a német nyelv mindig is közelebb állt hozzám, mint az angol, és ez a két állam közel 
van Magyarországhoz, tehát gyakran haza lehet látogatni. Ha végképp nem találja meg az 
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ember a számítását, akkor pedig otthagyja és visszajön. Ausztrália viszont huszonegyné-
hány ezer kilométer, és minden, ami az embert Magyarországhoz köti maximum kétévente, 
jó esetben évente pár hétig lehet az enyém. Ezt nem vállalhattam, ez olyan űrt jelentett 
volna az életemben, ami távol áll tőlem. 

– A fejlődő országokban, Fekete-Afrikában, Délkelet-Ázsiában pezseg a katolikus élet, 
az ottani utazásaid során hogyan tapasztaltad ezt?

– Afrikai és dél-amerikai országokról tudok beszélni. Délkelet-Ázsiában, egyáltalán 
ázsiai területen több helyen megfordultam, de ezek buddhista, hinduista, sintoista orszá-
gok voltak (Kambodzsa, Szingapúr, Thaiföld, Japán, Kína). Az egyetlen hely, ahol a ke-
reszténység virágzását lehetett látni, az Hongkong volt, ami most egy sajátos státusszal 
bír. Hongkongban történt, amikor egy hétköznap – még arra is emlékszem, hogy szerdai 
nap volt – mentem a városban, és láttam egy katolikus templomot. Talán 10 óra lehetett, 
bementem, és bár hétköznap volt, a templom mégis zsúfolásig megtelt. Érdekességként 
jegyzem meg, hogy azon kívül aznap még kb. 10 szentmisét tartottak.  És ez csak egy 
templom volt a több mint száz közül. Készülök Dél-Koreába, ahol valóban nagyon pezsgő 
a katolikus élet, és az utóbbi 10-20 évben gombamódra szaporodtak a templomok. Az afri-
kai országok közül Ruandában tapasztaltam a kereszténység erejét. Engem mindig nagyon 
izgatott a hutu tuszi mészárlások oka, meg az a fajta megoldás, amit ők ott egy ilyen ügy 
sajátos megfejtéseként választottak. Tudniillik a főbűnösöket elítélték, de az egész ország-
gal ezt nem tehették meg, inkább a megbocsátás, kiengesztelődés keresztényi értelemben 
vett kegyelme alakult ki náluk. Például a youtube-on is nagyon sok olyan videót lehet látni, 

Ministránsút a Felvidéken 2018-ban
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ahol egy gyilkos, aki kiirtotta az életben maradt ember egész családját, esetleg neki is le-
vágta a kezét, de ott állnak egymás mellett és próbálnak megengesztelődni. Ebben egyrészt 
benne van az afrikai népi mentalitás, a törzsi megoldás, de benne van a kereszténység ereje 
is. Különösen az volt az érdekes, hogy Kigaliban, a fővárosban van egy hatalmas katolikus 
centrum templomokkal, szerzetesekkel, van szabadtéri fogadóhely. Ez a sajátos népi vallá-
sosság, hogy vasárnaponként másfél-két óránként, reggeltől késő estig vannak szentmisék, 
és sokan jönnek gyerekestől, családostul is. Azt nem tudhatom, és nyilván ahhoz kellene az 
adott afrikai nyelvet ismerni, hogy mennyire mélyről jön ez a hit, vagy mennyire jellemző 
ebben a babonás hit. Ezeket ilyen távolságból nem lehet nekünk megítélni, de azt láttam és 
tapasztaltam, hogy az ott lévő, talán francia misszionáriusok nagyon sokat tesznek azért, 
hogy a helyiek a hitről alapos ismeretekkel rendelkezzenek. Dél-Amerikáról annyit, hogy 
2008-ban voltam Argentínában, ahonnan korábban kispapként ismertem Varga János atyát. 
ő Szihalomról származik, és verbita szerzetesként került Argentínába, Andresitoba, ami 
az Iguazu vízeséstől nem túl messze található. Néhányan 2008-ban eljutottunk Argentí-
nába, voltunk Buenos Airesben, találkoztunk a magyar kolónia kint élő tagjaival. Láttuk 
Bíró László emlékhelyét, akit a golyóstoll feltalálójaként tisztelhetünk. A legérdekesebb 
esemény Andresitoban történt, ahol elmentünk törzsekhez feladni az utolsó kenetet a bete-
geknek. Volt ott egy rákos néni, akinek a nyakán hatalmas daganatot lehetett látni. A néni 
és a családja is elmondták, hogy most a pap jön, de tegnap meg a varázsló volt náluk. Tehát 
a hit és a régi hit valahogy úgy keveredik, mint sehol máshol a világon. Az is érdekes volt, 
amikor elmentünk egy másik családhoz, ahol a ház urát, a férfiembert elég ittas állapotban 
találtuk. A házak, vagyis inkább a sátrak berendezése nagyon szegényes volt, de láttunk ott 
dvd-lejátszókat és ahhoz tartozó pornófilmeket. A gyerekek mezítláb szaladgáltak. Az atya 
elmondása szerint ő itt annyit tud tenni, hogy megpróbál nekik elmagyarázni, tanítani né-
hány dolgot: a pornót nem szabad nézni, főleg nem a gyerekeknek; az italt csak mértékkel 
kellene fogyasztani; az ágyat, amit ő csinált nekik, rongálódás esetén meg kell szögelni, 
nem pedig elégetni. A katolikus keresztény hit megértetésével is nagyon nehezen boldo-
gult a helyiek körében. A jezsuitáknak elég régóta van ott missziós telepe, tehát már volt 
előzménye a katolikus tanoknak, de a mai világban, amikor a globalizmus miatt ők is vég-
telen mennyiségű információval rendelkeznek, nem teszi lehetővé ennek a hitnek a mély 
megélését. Nem lehet véletlen, hogy a jelenlegi pápa, Ferenc is argentinként egy harmadik 
világbeli fejlődő és vallásos ország szülötte, és nem mellesleg a jezsuita rendhez tartozik.

– Szinte mindenki emlékszik az idősebb generáció tagjai közül, hogy éppen hol volt, 
mit csinált, milyen ruhát viselt, amikor ledőltek az ikertornyok 2001. szeptember 11-én. Te 
akkor hol tartózkodtál?

– Egy hatfős csoporttal Budapestről Tel-Avivba repültünk, hogy ott egy belföldi járattal 
Eilatba induljunk tovább. Amikor megérkeztünk Izraelbe az egyik repülőtéri üzlet televízi-
ókészülékén azt láttuk, hogy toronyházak dőlnek össze, ég a tűz. Én azt hittem, hogy vala-
milyen katasztrófafilmet vetítenek, ám hamar kiderült, hogy nem ez történt. A repülőteret 
teljesen kiürítették, törölték az összes nemzetközi járatot. A hatfős csapattal felszálltunk 
a belföldi járatra, lementünk Eilatba. Ott fogadott bennünket a magyar idegenvezető, aki 
elmondta, hogy Izrael teljesen le van zárva. Se ki, se be. Eredetileg mi terveztünk egy 
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utat Egyiptomba, a Sínai-félszigetre, illetve Jordániába, Petrába is, de ezt másnap nem 
valósíthattuk meg. Más programot kellett beiktatni. Ellátogattunk a Vörös-tenger partjára, 
és ott miséztem a békéért. Ezt követően bevásárlóközpontba mentünk, ahol vettem egy 
angol nyelven írt zsidó újságot. Abban olvastam Bush elnök nyilatkozatát és más híreket 
az eseményről. Másnap feloldották a határzárat, és így el tudtunk menni a Sínai-félszigetre, 
ahol a sínai Szent Katalin-kolostor mellett mi, a magyar katolikusok gyakorlatilag együtt 
imádkoztunk egy muzulmán tevehajcsárral és a zsidó idegenvezetővel a békéért.

– Nemrég jöttél haza az Egyesült Államok nyugati partjáról, milyen tapasztalatokkal 
érkeztél meg Los Angelesből?

– Amikor az Egyesült Államokról beszélünk, akkor én azt szoktam mondani, hogy 
háromról is beszélünk, mert nem egy USA van. Van a keleti part: New york, Washington. 
Esetleg hozzá tartozik néha a Niagara vízesés, a Nagy-tavak környéke és Chicago is. Aztán 
van a nyugati rész, és van Közép-Amerika, ami egy teljesen más világ. Én már jártam a 
keleti parton 2010-ben egy földkörüli út apropóján, de akkor csak néhány napot tudtam ott 
eltölteni az utazás végén. Amerikai élményem most a kontinens nyugati partjának látni-
valóival gyarapodott. Egyrészt megtapasztaltam a „műanyag világot” (ezt csak így fogal-
maztam meg magamban), mert nagyon szép ugyan San Francisco, de nagyon „mű”. Azért is 
mentem, mert nagyon szeretem a régi filmeket, és akkor San Francisco utcáin végig sétálni ha-
talmas élmény volt. Ezt az utat egy iroda szervezte, tehát ide én inkább pihenni mentem. Ellen-
tétben a legtöbb utammal, beleértve a zarándokutakat is, amelyeket mindig én bonyolítottam. 
Magánutakat ritkán és nagyon kevés esetben teszek. A legtöbb út mindig zarándokút fiatalok-
kal, idősebbekkel, bárkivel. Egy-két mások által szervezett úton vettem részt, de ezek többnyire 
az utóbbi időben voltak, és kisebb részt tettek ki a magáncélúak. Valójában azok sem kifejezet-
ten magánjellegűek voltak, mert mindig azt keresem, hogy a látottakból, a tapasztalatokból mit 
tudok felhasználni beszédeimben, írásaimban, illetve bárhol. Amerikára visszatérve elmondom 
az étkezést, mert szerintem abból mindent érthetővé válik. Reggelihez pl. a frissen megsütött 
palacsintára teszik rá a bacont, és agyon jegezett kólát isznak hozzá. Véleményem szerint ez az 
értékrend teljes fellazulását mutatja. A másik dolgot, amit fontosnak tartok elmondani, Las Veg-
asban tapasztaltam. Ott az egész szerencsejáték business, az egész szórakoztatóipar óriási nagy 
átverésre épül. Kevés nyerő embert, annál több a pénzét örömmel elköltő embert lehetett látni. 
Ugyanakkor viszont a természeti képződmények, a Grand Canyon, a Tűz völgye, a yosemite 
Nemzeti Park mind lenyűgözőek voltak. Az ember minden ilyen utazásra visz magával előzetes 
elvárásokat, és én nem csalódtam, nagyjából azokat tapasztaltam. Nagyon tetszettek Beverly 
Hills utcái, Hollywood, a sztárok neve a csillagokon. Valójában azonban nagyon meglepő volt 
számomra, hogy viszonylag kevés helyen találtam katolikus templomot, és ahol találtam, oda 
meg lehetetlen volt bejutni, például San Diegóban. A szálloda melletti ortodox görög templom 
viszont nyitva San Franciscóban. Attól lejjebb volt egy kis katolikus templom, ami szintén zár-
va volt. Ilyet (megmondom őszintén) Csehországban tapasztaltam, amiről tudjuk, hogy eléggé 
ateista, nagyon szekularizált ország. Mindez Václav Havelnek köszönhetően alakult így ‚74-
től, mert ő volt ennek az egyik képviselője. Bohémek, ahogy a történelmi neve is utal rá. Ott 
is nagyon nehéz sok helyen bejutni a templomba, vagy ha ez sikerül, akkor is csak turistaként 
lehet bemenni, mondjuk a Szent Vitus székesegyházba.
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– Az előbb említett föld körüli út milyen országokat érintett?

–2010-ben több országot, óceánt, tengert szeltem át. Az útvonal az alábbi helyszíneket 
érintette: Budapest–Helsinki, Helsinki–Hongkong, Hongkong–Tokió, Tokió–Sydney, Syd-
neyből Új-Zéland, Auckland, onnan át a Csendes-óceánon, ez volt a leghosszabb repülőu-
tam egyhuzamban, talán tizenhat órás. Érdekessége, hogy hamarabb értem oda, mint ahogy 
elindultam, mert ugye a dátumfelező vonalon is át kellett haladni. Onnan Santiago de Chi-
le–Peru, és Peruból New york, New yorkból vissza Helsinki és úgy Budapest. Ezt egy 
meglepően kedvező áron beszerezhető repülőjegynek a segítségével sikerült megtennem.

– És mit jelentett ez időtartamban?

– Ez közel négy hétig tartott. Több időre lett volna szükség, csak akkor már plébános is 
voltam, és nehezen lehetett helyettest találni.

– Honnan jött az ötlet, hogy az Antarktiszra is elutazz?

– Az Antarktiszra háromféleképpen lehet eljutni. Az egyik, a legdrágább a nagyon-na-
gyon gazdagoknak szól. A Dél-Afrikai Köztársaságból speciális repülőjárat viszi őket a 
sarkvidékre, ott töltenek pár órát, fényképezkednek, visszajönnek, a bakancslistán ki-
pipálják. A másik egy drága és hosszú, de kényelmes út Új-Zélandról az Antarktisznak 
a keleti részére. Számomra ez is kivitelezhetetlen volt. A legpraktikusabb Ushuaia-ból, 
Argentínának a legdélebbi részéről, a Tűzföldről 11 napos utakra befizetni. Ezek megle-
pően jó áron kaphatóak. Egy útitársammal ketten mentünk, megosztott kabint kaptunk, 
ami nagyon tetszett, mert egy helyen, de mégis külön voltunk. 

Teljes ellátásban részesültünk, valamennyi programon részt vehettünk, tehát gyakor-
latilag „all inclusive” volt, hacsak nem akartunk valamit külön inni. Hogy hogyan jött az 
ötlet? A hajón is megkérdezte a személyzet, hogy azért jöttünk-e el az Antarktiszra, hogy 
úgymond a hetedik kontinenst meglátogassuk, mert az amerikai felfogás szerint Észak- 
és Dél-Amerika külön kontinens. Szóval a személyzet kíváncsiskodott, hogy milyen cél-
lal jöttünk, a dicsekvés vagy az érdeklődés vezérelt bennünket. Egyesek biztosan olyan 
helyre kívánkoznak, ahová kevesen mennek. Engem ez kevésbé vonzott, én valóban az 
Antarktiszra voltam kíváncsi. Sokkal érdekesebb lett volna az Arktiszra menni, de annak 
az ára számomra megfizethetetlen, oda atomjégtörővel lehet eljutni. így maradt az An-
tarktisz, ami költségben töredéke az északi útnak. Nagyon fontos, hogy másfél, két nap 
az út, ugyanennyi vissza, és a közben lévő hat nap teljes programokkal telik. Kíváncsian 
vártam, hogy lesz-e valami, ami a kereszténységhez kötődik. Szinte hihetetlen, de az első 
sziget, ahol kiszálltunk az Antarktiszon, egy kis kápolna volt és egy temető keresztekkel. 
Valamennyi az ott eltemetett kutatók sírja volt, és ezt látva konstatáltam, hogy csakugyan 
misszióba jöttem, mert van kápolna, van temető stb. Az Antarktiszon elsősorban maga 
az élővilág vonzott, és az a hihetetlen nyugalom, tisztaság, békesség, ami belőle áradt.
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– Neked missziós céljaid is vannak az utazásokkal?

– A missziós célt úgy tudnám megfogalmazni, hogy az 50 éves koromra elért tudásom-
hoz nagyon sok ismeretet nem a könyvekből gyűjtöttem össze, hanem pont ezen utazások 
során. Tehát ugyanezeket részben el lehetett volna sajátítani könyvekből is, de azok az 
élmények, amelyeket ezeken a helyeken, ezeken az utakon átéltem, többet adtak és formál-
tak a világlátásomon. Nagyon sokat segítettek, hogy megértsem a másként gondolkodó, 
másként élő, más kultúrájú emberek életét. Ez szerintem egy nagyon fontos dolog.

– Utazni drága mulatság?

– Sokan azt mondják, hogy utazni drága dolog, és nem értik, hogy miért költ egy pap 
vagy bárki más utazásokra. A bujáki háziorvos barátom mondta, hogy ő abból a pénzből 
utazik, amit egyébként a neje bundájára költene – ha volna felesége. Ez is egy jó megoldás. 
Én pedig azt szoktam válaszolni, hogy a papi feladatok ellátásán túl mindig volt valami más 
feladatom. Tanítottam gimnáziumban latint, hittant, filozófiát. Voltam igazgató, főigazgató, 
most rektorhelyettes vagyok. Ezen munkáim díjazásából megspórolt pénz segítségével tu-
dok utazni. Nagyon fontos a tudatos tervezés és útválasztás, az embernek mindent át kell 
gondolnia, mert ugyanazt az utat meg lehet csinálni „X” ezerért és annak a tízszereséért is.

– Hogyan lett Bécs a kedvenc városod?

– Rengetegszer megyek, valahogy beleszerelmesedtem. Először kispapként egy kispap 

Betlehemben olasz püspök atyával 2019-ben.
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barátommal voltam ott, és a Pázmáneumban laktunk, ami az ott élő magyarok egyik köz-
ponti gyülekezőhelye. Akkor tetszett meg nagyon a város, de egy filmélmény is megha-
tározta kötődésemet. A Rex felügyelő sorozatot sugározta a televízió, és a Stephansdom 
képe megragadt bennem. Azóta legalább százszor voltam Bécsben. Nagyon sokszor ka-
lauzoltam csoportokat a főbb templomokba: a Stephansdomba, a ferencesek templomába, 
a Mariahilfer Kirchébe. A kapucinus templomban rengetegszer megnéztem a császárok 
síremlékeit. A bécsi szerzetesek nagyon kedvesek, hiszen papokat díjtalanul beengednek, 
sőt a ministránsokat is igen kedvezményes áron. Mindezek együtt, illetve Bécs sajátos mi-
liője eredményezték azt, hogy nagyon megszerettem az osztrák fővárost. Napjainkra egy 
kicsit már változott az összkép a migráció és a bűnözés növekvő tendenciája miatt. A közel 
három éve tartó Covid–19-járvány is sok mindent tönkretett. Ennek ellenére még mindig 
szívesen megyek oda, ez a kedvenc helyem.

– A római katolikus vallás központjában, Rómában is jártál már?

– Rómába is nagyon sokszor ellátogattam, ugyanis ez a második kedvenc városom. Ép-
pen most gondoltam át, vagy meséltem is nektek a buszban, hogy a jeruzsálemi Szent Ke-
reszt templomot fedeztem fel legutóbb, valahogy ez eddig mindig kimaradt. Nincs messze 
a Lateráni Bazilikától, és olyan ereklyék láthatók ott, mint Szent Tamás mutatóujja, egy 
darab a szent keresztből, és még sok egyéb érdekes dolog. Azt kell mondanom, hogy leg-
alább fél-fél napot eltöltöttem a rengeteg kincs között, amelyek a látogatók felfedezésére 
várnak. Az utóbbi években Róma is sokat változott, most az kelt visszatetsző hatást, hogy 
az utcákat végig ellepték az illegális bevándorlók. Megnehezítik a közlekedést a járdákon, 
az úttesten, néhol veszélyes helyzetek is adódnak. Ez a jelenség összességében egész Eu-
rópára rányomja a bélyegét.

–  Milyen területekre mennél még el szívesen?

– Szívesen utaznék Szaúd-Arábiába, mert ott még nem voltam, és az iszlám kultúra 
mindig is érdekelt, ez volt doktori értekezésem témája. Nem is Rijád, a főváros érdekel 
elsősorban és a többi történelmi látnivaló, hanem Mekka, a szent város és Medina, ahova 
nyilván keresztényként nem lehet bejutni. Nem tehetem meg azt, mint Germanus Gyula, 
aki a zsidó hitről tért át az iszlám hitre és úgy utazott oda. Mégis nagyon érdekelne a világ-
nak ez a szeglete, de vélhetően ez nem fog változni a következő időkben sem. Az elérhető 
úti célok között van két európai ország, ahol nem jártam. Két skandináv állam: Dánia és 
Svédország. Ezek kapcsán arra lennék kíváncsi, hogy milyen út vezetett protestáns hitük 
megtagadásához, a káros ideológiák térhódításához, amelyeket követve élnek. Megvál-
tozott, sajátos gondolkodásuk teljes összhangban van jóléti, elkényelmesedett életükkel. 
Amerikában is azt tapasztaltam, hogy egyes vallási, társadalmi kérdésekben nem a hagyo-
mányoknak megfelelően gondolkodnak. Ez önmagában még nem volna baj, de amikor torz 
irányba torkollik egy eszme – transzvesztitát festenek Ádám és Éva teremtésére –, akkor 
illendő lenne megkeresni az okokat. Erre még nagyon kíváncsi vagyok.
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–  Most is épp egy ministráns úton beszélgetünk, hogyan kezdődtek el ezek az utak?

– 1999-ben kerültem Mezőkövesdre, ahol Jéger atya, a plébánosom tájékoztatott a reám 
váró feladatokról. Ezek a következő területek voltak pályafutásom kezdetekor: ministrán-
sok, gimnáziumi korral bezárólag ifjúsági hittan és bibliaóra. Ez utóbbi kéthetente volt 
szerdánként, ifjúsági hittan pénteken vagy szombaton, a ministránsokkal pedig szombat 
délelőttönként foglalkoztam. Mindez két évig tartott, majd a következő atya átvette tőlem 
ezeket a teendőket. Ezt követően a táborok helyett az utak szervezését kaptam feladatul, 
mert a táborokat mindig a másik káplán atya bonyolította. Az utazások tervezésénél külön-
böző okok miatt külföldi kirándulásokra gondoltam. Ehhez minden létező kapcsolatot – 
akár Jéger atyán keresztül – aktiváltam. Akkoriban már voltak pályázatok is. Az sem titok, 
hogy a felnőtteknek szervezett zarándokutak során a busz vezetője teljes árat kalkulált, 
később viszont a gyerekeket kedvezményes áron szállította. Másik esetben, ha egy szállo-
dába vittem ötven felnőttet, legközelebb húsz fiatalt fogadtak. Mindig igyekeztünk olcsób-
bá vagy ingyenessé tenni a fiatalok számára az utazásokat és a szállásokat. Valamennyi 
út nagy összekovácsoló erőt jelentett köreikben is. Amikor Jászberénybe kerültem „meg-
örököltem” egy ministráns csoportot. Az idősebbek eltűntek, jött egy újabb generáció, és 
elkezdtünk utazgatni belföldön és külföldön egyaránt. Az első kirándulásunk Kőszegre 
vezetett, ahol számos élménnyel gazdagodtunk.

– A világ talán legelérhetetlenebb országai közé tartoznak a csendes-óceáni kis szige-
tek, oda is eljutottál már?

– Szamoán voltunk, ami egyszerre volt nagy élmény és nagy csalódás. A kedvenc világ-
utazóm Balázs Dénes, róla nevezték el az Érdi Földrajztudományi Tanárképző Múzeumot. 
Most Kubassek János a vezetője, aki szintén híres utazó. Balázs Dénes egyik könyvében, 
A majomkenyérfák árnyékában leírja a szamoai kirándulását. Az olvasottak alapján ez a 
sziget nekem nagyon megtetszett, különösen az volt szimpatikus, hogy az ott élő hívek már 
reggel nyolckor mennek a templomba, imádkoznak, énekelnek. Azt gondoltam, ezt látni 
kell, mert hatalmas élmény lehet. Ezért 2014-ben néhány barátommal Ausztráliából elmen-
tünk többek között Szamoára is. Mindenütt kínai áruk, műanyag dolgok tömkelege volt, 
és a katolikus templomok mellett sok kis egyház vagy szekta. Szerencsére találtunk olyan 
templomot, ahol éppen miséztek. A hagyományaiknak megfelelően virágkoszorú volt min-
denki nyakában, és nem maradhatott el a törzsi tánc sem, amelyben „kötelező jelleggel” 
mi is részt vettünk. Ráadásul előzetes megbeszélés nélkül szóltak, hogy angolul köszönt-
sem a híveket, mondjam el, hogy ki vagyok, honnan jöttem. Eleget tettem a felkérésnek, 
szerintem jól sikerült. A másik hasonló hely a Húsvét-szigetek voltak, ahova 2008-ban az 
argentínai út végén Chiléből repültünk el. Ott hárman voltunk, szintén bekapcsolódtunk 
egy táncos mulatságba. Hatalmas élményt jelentett, ahogyan a vasárnapi szentmisén én 
is beálltam koncelebrálni. Szokás szerint azzal kezdődött a ceremónia, hogy a pap ment, 
tapsolt és ujjongott. Én is megpróbáltam, de tőlem akkoriban ez egy kicsit még távol állt. 
Mindenesetre ezek nagyon nagy élmények voltak. A csendes-óceáni szigetvilágban utaz-
gatva jártam a Fidzsi-szigeteken, de nagyon szeretnék eljutni a Karácsony-szigetre is. Erről 
viszonylag kevesebb információ van, nem is nagyon látogatják turisták, ennek ellenére 
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ez még érdekelne, valamint a Cook-szigetek is. Ez utóbbi a Kétévi vakáció világa, Verne 
regényéből lehet ismerős a hely. Ott kötnek ki a hajók, a térség jellegzetességeit a lakat-
lan szigetek, a trópusi éghajlat és a rendkívül érdekes állatvilág adja. Tehát van még sok 
felfedezésre váró hely, de azt gondolom, hogy mindenhova azért nem kell elmenni. Van 
egy történetem erre: egy szerzetes hosszú időn keresztül spórolja a pénzt, hogy eljusson a 
Szentföldre. 20 év elteltével azzal az elhatározással lép ki a cellájából, hogy van elég pén-
ze, el tud utazni. Az ajtóban egy koldusba botlik, aki azt kérdezi tőle, hogy hova megy, 
mit csinál. Elmondja a szerzetes, hogy sok éven keresztül gyűjtötte a pénzt, és most 
elmegy a Szentföldre. 

– És mit akarsz te ott látni? – kérdezte tőle a koldus.
– Találkozni szeretnék jó Istennel, és megnézném Jézus születésének a helyét – 

válaszolta a pap. 
– Nézz a szemembe, add nekem a pénzt, és ugyanúgy találkozol az Istennel! – 

mondta a koldus. A szerzetes gondolkodott, odaadta a pénzt és visszament a cellájába. 
Természetesen ez a történet nem azt példázza, hogy maradjunk a cellánkban (ottho-

nunkban), és ne utazzunk. Sőt, nekem van egy olyan észrevételem, hogy a Covid–19-jár-
vány és az utóbbi időszak gazdasági válsága mindenkit az átgondolt, ésszerű utazásra 
figyelmeztetett. Abszolút egyet tudok érteni azzal a felfogással, hogy elsősorban hazánk tá-
jait kellene felkeresni, nagyon jól megismerni, és másodlagossá tenni a külföldi utazásokat. 
Ha valaki pl. csak azért megy Kubába, hogy a tengerparton feküdjön 10 napig (mert ő ezt 
megteheti), véleményem szerint ez nem képvisel érték kategóriát. Közelebb, Európában is 
van napfényes tengerpart, Magyarországon is sok jó, tökéletes vízpart, és itthon még a ma-
gyar nyelvet is érti. Valójában jelen társadalmunk is tehet arról, hogy státuszszimbólum lett 
az utazás. A Facebook oldalain sokan posztolják fotóikat az utazásukról, de nem valószínű, 
hogy ezzel magukon vagy bárkin segítenek, legfőképpen nem a Föld nevű bolygón. A sza-
badsághoz való jogot nyilvánvalóan nem lehet megvonni, de sok esetben azt tapasztaljuk, 
hogy a turista egy nagy utazásról hazatérve azt sem tudja hol járt, miket látott. (Bocsánat, 
nincs hozzá elég intelligenciája!) Az utazások megítélése – kell-e, szükséges-e – abszolút 
paradox képet mutat. Az emberek bizonyos hányada szeret útra kelni, másoknak viszont az 
jelenti a szabadságot, ha otthon bezárkóznak, olvasnak, vagy egyszerűen élvezik a csen-
det. Ez is jó és elfogadható. Szerintem a világlátás nagyon fontos, főleg akkor, ha céllal, 
értelemmel tesszük.


